
الملخص:
      تهدف هذه الدراسة إلى إبراز دور اليقظة الإستراتيجية في اتخاذ القرار الإستراتيجي، الذي تم قياسه من خلال أربعة أبعاد متمثلة في اليقظة التنافسية، اليقظة التكنولوجية، اليقظة التسويقية، واليقظة البيئية،حيث تمت صياغة مشكلة الدراسة على النحو التالي: "ما دور اليقظة الإستراتيجية في اتخاذ القرار الإستراتيجي" بالإضافة إلى صياغة مجموعة من التساؤلات والفرضيات الفرعية إلى جانب الفرضية الرئيسية، وتم إخضاع هذه الأخيرة لمجموعة من الاختبارات للتأكد من صحتها باعتماد المنهج الوصفي لتدعيم مفاهيم متغيرات الدراسة، بأداتين رئيسيتين.
      أولا الاستبيان الذي وزع على عينة مكونة من 66 إطارا وإداريا في ست مؤسسات تم اختيارها وفق للإمكانيات المتاحة خلال شهري أفريل وماي لسنة 2025، وقد تم استرجاع 50 استبيان صالحا للتحليل الإحصائي باستخدام برنامج الحزمة الإحصائية للعلوم الاجتماعية Spss.
     ثانيا: المقابلة التي أجريت مع عدد من رؤساء الأقسام وبعض الإداريين في المؤسسات محل الدراسة وذلك بغرض التأكد من دقة وصحة إجابات الاستبيان، وقد توصلت الدراسة إلى مجموعة من النتائج أهمها: أن مستوى ممارسة اليقظة الإستراتيجية بأبعادها الأربعة في المؤسسات محل الدراسة جاء بدرجة كبيرة وفقا لمقياس الدراسة، وكما أن مستوى ممارسة مبادئ القرارات الإستراتيجية في المؤسسات محل الدراسة جاء بدرجة كبيرة وفقا لمقياس الدراسة،  بالإضافة إلى وجود علاقة ارتباط بين اليقظة الإستراتيجية بمختلف أبعادها (اليقظة التنافسية، تكنولوجية، تسويقية، بيئية) و القرارات الإستراتيجية، ووجود دور لليقظة الإستراتيجية بمختلف أبعادها (اليقظة التنافسية، تكنولوجية، تسويقية، بيئية) في ترشيد القرارات الإستراتيجية.
الكلمات المفتاحية: يقظة إستراتيجية، قرار إستراتيجي، يقظة تنافسية، يقظة تكنولوجية، يقظة تسويقية، يقظة بيئية.





Abstract :
     This study aims to highlight the role of strategic vigilance in strategic decision-making. Strategic vigilance is measured through four key dimensions: competitive  vigilance, technological vigilance, marketing vigilance, and environmental vigilance. The research problem is formulated as follows: What is the role of strategic vigilance in strategic decision-making? A main hypothesis, along with a set of sub-questions and subsidiary hypotheses were proposed and subsequently tested for validity.
 The study adopts a descriptive approach to support the conceptual understanding of the research variables, using two primary tools for data collection.
First, a questionnaire was distributed to a sample of 66 executives and administrators from six institutions, selected based on available resources during April and May 2025. A total of 50 valid responses were collected and analyzed using the Statistical Package for the Social Sciences (SPSS). Second, interviews were conducted with several department heads and administrators in the studied institutions to verify the accuracy and reliability of the questionnaire responses.
The findings reveal that the level of strategic vigilance practiced—across its four dimensions—is high in the institutions studied, according to the research scale. Similarly, the level of application of strategic decision-making principles is also high. Moreover, there is a significant correlation between strategic vigilance (in all its dimensions: competitive, technological, marketing, and environmental) and the rationalization of strategic decisions. The study confirms that strategic vigilance plays a vital role in supporting and guiding strategic decision-making.
Keywords : Strategic Vigilance, strategic decision, competitive  vigilance, technological vigilance, marketing vigilance, environmental vigilance.

      
         


